
 

 

BRK.0002.3.2018.US 

 

P r o t o k ó ł  Nr  III//2018 
_______________________________________________ 

z sesji Rady Miejskiej w B y t o w i e 
z dnia 19 grudnia 2018 r.  

 
Przed rozpoczęciem sesji, Rada Miejska w Bytowie, minutą ciszy uczciła pamięć  
śp. Jolanty Szczypińskiej posłanki na sejm RP z naszego okręgu wyborczego. 

 

Ad. pkt-u 1. 
Obecni na sesji Rady Miejskiej w Bytowie wg załączonej listy obecności – tj. 21 radnych. 

 
Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

W posiedzeniu sesji Rady Miejskiej w Bytowie uczestniczyli zaproszeni goście.  

 

Lista osób zaproszonych stanowi załącznik nr 2 do protokołu.  

 

Obradom przewodniczył Jan Treder – Przewodniczący Rady Miejskiej w Bytowie. 

 

Przewodniczący obrad otwierając III sesję Rady Miejskiej w Bytowie, o godz. 10:00,  

w sali konferencyjnej Urzędu Miejskiego w Bytowie, ul. 1 Maja 15, stwierdził kworum 

radnych, przy którym może obradować i podejmować uchwały Rada Miejska w Bytowie.  

 

W dalszej kolejności przywitał radnych Rady Miejskiej w Bytowie, zaproszonych gości oraz 

przedstawicieli: Urzędu Miejskiego, jednostek organizacyjnych gminy Bytów, sołtysów, 

prasy, Pana Zbigniewa Jareckiego prezesa Kaszubskiego Związku Pracodawców oraz 

pozostałych mieszkańców przysłuchujących się obradom Rady.  

 

Ad. pkt-u 2. 
Przewodniczący Rady poinformował, że porządek obrad wraz z materiałami na sesję został 

radnym przesłany w następującym brzmieniu: 

1. Otwarcie sesji. 

2. Przedstawienie porządku obrad. 

3. Przyjęcie i zatwierdzenie protokołu z poprzedniej sesji. 

4. Sprawozdanie burmistrza Bytowa z działalności między sesjami. 

5. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) określenia warunków udzielania bonifikat i wysokości stawek procentowych tych 

bonifikat od opłaty z tytułu przekształcenia użytkowania wieczystego gruntów 

zabudowanych na cele mieszkaniowe w prawo własności tych gruntów (druk nr 14), 

b) udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Bytowskiego (druk nr 15), 

c) zmiany uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Bytowskiego 

(druk nr 16), 
d) ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z końcem roku budżetowego 2018 

(druk nr 19), 
e) zmiany uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego przez gminę 

Bytów (druk nr 23), 

f) wprowadzenia zmian w budżecie gminy Bytów na 2018 r. (druk nr 17), 
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g) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Bytów na lata 2018-2024  

(druk nr 18), 
h) uchwalenia gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 

alkoholowych i przeciwdziałania narkomanii na 2019 r. (druk nr 13), 

i) przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej gminy Bytów na lata 2019-2027  

(druk nr 21), 
j) uchwalenia budżetu gminy Bytów na 2019 rok (druk nr 22),  

k) zaciągnięcia kredytu długoterminowego przez gminę Bytów (druk nr 20). 

6.   Komunikaty i sprawy bieżące.      

7.   Zakończenie sesji Rady Miejskiej w Bytowie. 

 

Porządek obrad, stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

W związku z powyższym przewodniczący zapytał, czy są jakieś uwagi do porządku obrad? 

 

Burmistrz Bytowa Ryszard Sylka zgłosił wniosek o wprowadzenie do porządku obrad 

dodatkowego projektu uchwały (druk nr 24) w punkcie 5 litera l dotyczącego zmiany 

uchwały  

w sprawie przyjęcia programu osłonowego w zakresie dożywiania „Pomoc gminy Bytów  

w zakresie dożywiania” na lata 2019-2023, z uwagi na zastrzeżenia Wojewody Pomorskiego 

polegające na tym, iż uchwała z dnia 5.12.2018 r. nie stanowi prawa miejscowego. W 

związku z tym nie podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym Województwa Pomorskiego.  

 

Innych propozycji zmian do ww. porządku obrad nie było. 

 

W związku z powyższym przewodniczący Rady poddał wniosek burmistrza o wprowadzenie 

do porządku obrad dodatkowego projektu uchwały (druk nr 24) w punkcie 5 litera l pod 

głosowanie. 

 

W wyniku głosowania: 20 „za” Rada Miejska wniosek przyjęła. 

 

Wobec powyższego porządek obrad został zmieniony w następującym brzmieniu, wg którego 

będzie procedować Rada Miejska w Bytowie: 

1. Otwarcie sesji. 

2. Przedstawienie porządku obrad. 

3. Przyjęcie i zatwierdzenie protokołu z poprzedniej sesji. 

4. Sprawozdanie burmistrza Bytowa z działalności między sesjami. 

5. Podjęcie uchwał w sprawie:  

a) określenia warunków udzielania bonifikat i wysokości stawek procentowych tych 

bonifikat od opłaty z tytułu przekształcenia użytkowania wieczystego gruntów 

zabudowanych na cele mieszkaniowe w prawo własności tych gruntów  

(druk nr 14), 
b) udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Bytowskiego (druk nr 15), 

c) zmiany uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu 

Bytowskiego (druk nr 16), 

d) ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z końcem roku budżetowego 

2018 (druk nr 19), 

e) zmiany uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego przez gminę 
Bytów (druk nr 23), 

f) wprowadzenia zmian w budżecie gminy Bytów na 2018 r. (druk nr 17), 
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g) zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Bytów na lata 2018-2024  

(druk nr 18), 
h) uchwalenia gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 

alkoholowych i przeciwdziałania narkomanii na 2019 r. (druk nr 13), 

i) przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej gminy Bytów na lata 2019-2027  

(druk nr 21), 
j) uchwalenia budżetu gminy Bytów na 2019 rok (druk nr 22),  

k) zaciągnięcia kredytu długoterminowego przez gminę Bytów (druk nr 20), 

l) zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu osłonowego w zakresie 

dożywiania „Pomoc gminy Bytów w zakresie dożywiania” na lata 2019-2023 

(druk nr 24). 
6.  Komunikaty i sprawy bieżące.      

7. Zakończenie sesji Rady Miejskiej w Bytowie. 

 

Na sesję przybył radny Tomasz Franciszkiewicz 

Ad. pkt-u 3. 
Przewodniczący obrad Jan Treder poinformował, że zgodnie ze statutem gminy Bytów oraz  

z ustawą o dostępie do informacji publicznej protokół z ostatniej sesji został wyłożony 

w biurze Rady Miejskiej (pok. nr 102) oraz opublikowany na stronie internetowej Biuletynu 

Informacji Publicznej Urzędu Miejskiego w Bytowie.  

 

Uwag do ww. protokołu nie zgłoszono. 

 

W związku z powyższym przewodniczący obrad poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu 

z poprzedniej sesji.  

 

Rada Miejska w głosowaniu: (20-za, p-0, w-1) przyjęła ww. protokół. 

 

Ad. pkt-u 4. 
Radna Katarzyna Januszewska-Lisińska zadała pytania w sprawie: 

 

- naboru na dwa stanowiska urzędnicze podinspektora ds. gospodarki przestrzennej  

w Wydziale Gospodarki Przestrzennej Urzędu Miejskiego w Bytowie.  

 

Odpowiedzi udzielił burmistrz Bytowa Ryszard Sylka, który powiedział, że zgodnie  

z regulaminem organizacyjnym Urzędu Miejskiego nabór został przeprowadzony na wolne 

stanowiska urzędnicze, który jeszcze nie został rozstrzygnięty.   

 

- powołania zespołu ds. oceny formalnej i merytorycznej wniosków o udzielenie dotacji 

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach 

wpisanych do rejestru zabytków lub znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków.  

 

Odpowiedzi udzielił burmistrz Bytowa, który powiedział, że zarządzeniem burmistrza został 

powołany zespół w skład, którego weszli: zastępca burmistrza Jacek Czapiewski, 

podinspektor Wydz. WI Jolanta Wasielewska, architekt miejski Leszek Neubauer oraz Teresa 

Cieplik kierownik Wydziału Mienia Komunalnego. 

 

- zakończenia czynności nadzorczych żłobków i czy były jakieś uchybienia. 
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Odpowiedź udzielono w pkt 6 protokołu.  

 
Radny Leszek Szymczak zapytał w sprawie udziału zastępcy burmistrza  

Andrzeja Kraweczyńskiego w spotkaniu z przedstawicielami PKP PLK Gdańsk  

dotyczącym realizacji studium wykonalności linii kolejowej nr 211 i 212.   

 

Odpowiedzi udzielił zastępca burmistrza Andrzej Kraweczyński, który powiedział, że  

spotkanie dotyczyło współpracy z gminą Bytów a PKP PLK w Gdańsku w sprawie realizacji  

linii kolejowej nr 212 Lipusz-Bytów. Realizatorem tego zadania jest PKP PLK Gdańsk.  

 

Radny Wiesław Dykier poruszył temat przebudowy chodnika w Gostkowie w ramach 

pozyskanych środków z Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa, który nie został 

przystosowany dla osób niepełnosprawnych oraz dla matek z wózkami, z uwagi na brak  

zjazdów i podjazdów.  

 

Odpowiedzi udzielił zastępca burmistrza Andrzej Kraweczyński, który poinformował, że 

zadanie to polegało na remoncie istniejących schodów oraz zmiany lokalizacji zjazdu. 

Wykonanie zjazdu zgodnie z normatywami nie było możliwe, ponieważ gmina nie była 

właścicielem gruntu.    

 

Radna Maria Mielewczyk zapytała, dlaczego w sprawozdaniu burmistrza na str. 1 w punkcie 

6 nie podano dokładnego położenia nieruchomości oddanych w dzierżawę? 

 

Odpowiedzi udzielił burmistrz Bytowa, który powiedział, że na stronie 6 sprawozdania 

znajduje się dokładny wykaz nieruchomości oddanych w dzierżawę. 
 

Radny Stanisław Borzyszkowski odniósł się do punktu związanego z budową wieży 

widokowej na Górze Siemierzyckiej w miejscowości Płotowo, która zdaniem radnego jest 

zbyt niska  

w stosunku do rosnących drzew. Uważa, że wieżę tę należy przeprojektować.  
W ramach projektu zaplanowano wolnostojącą stalową wieżę widokową (malowaną), która  

powinna być ocynkowana, z uwagi na długotrwałość. Ponadto podest ma być wykonany wg 

projektu z drewna modrzewiowego i pomalowany, który nie zdaje egzaminu. Dla przykładu 

podał malowane pomosty nad jeziorem Jeleń, które są niewłaściwie konserwowane. Brak 

odpowiedniego nadzoru. Drewno musi być dobrze impregnowane (ciśnieniowo), aby służyło 

przez wiele lat. Jednocześnie zaproponował, aby burmistrz zorganizował spotkanie  

z nadleśniczym Nadleśnictwa Osusznica w sprawie budowy wieży oraz pozyskania 

dodatkowych środków na ten cel. 

 

Radny Leszek Szymczak zapytał burmistrza, czy Urząd konsultował budowę wieży z Lasami 

Państwowymi oraz czy rozmawiano na temat współfinansowania inwestycji.  

 

Były prowadzone rozmowy i uzgodnienia z nadleśniczym Nadleśnictwa Osusznica, 

powiedział burmistrz. 

 

Kolejne pytanie radnego Leszka Szymczaka dotyczyło zakończenia prac na budowie boiska 

lekkoatletycznego wraz z zagospodarowaniem i niezbędną infrastrukturą towarzyszącą. 
 

Odpowiedzi udzielił zastępca burmistrza Andrzej Kraweczyński, który powiedział, że obecnie 

trwają prace na budowie, których zakończenie planuje się w I połowie 2019 roku. Podpisano 
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aneks na wydłużenie terminu rozliczenia całego zadania do października 2019 roku  

z Ministerstwem Sportu.  

W dalszej części radny Leszek Szymczak zapytał o wyniki kontroli dotyczącej właściwego 

sposobu segregacji odpadów w wybranych wspólnotach mieszkaniowych. 

 

Odpowiedzi udzielił zastępca burmistrza Jacek Czapiewski, który powiedział, że kontrole te 

odbywają się na bieżąco każdego roku pod kątem edukacji oraz właściwego segregowania  

odpadów zarówno w budynkach jednorodzinnych jak i w wspólnotach mieszkaniowych.  

 

Szczegółowe wypowiedzi ww. radnych oraz burmistrzów zawarte są w nagraniu sesji 

udostępnionym w BIP i na stronie internetowej Urzędu Miejskiego w Bytowie oraz  

stanowiącym załącznik do protokołu. 

Innych pytań ani uwag do ww. sprawozdania burmistrza nie było. W związku z powyższym 

przystąpiono do kolejnego punktu porządku obrad - podjęcia uchwał. 

 

Sprawozdanie burmistrza stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

 

Ad. pkt-u 5. 
 

PODJĘCIE UCHWAŁ: 

 
a) w sprawie określenia warunków udzielania bonifikat i wysokości stawek procentowych 

tych bonifikat od opłaty z tytułu przekształcenia użytkowania wieczystego gruntów 

zabudowanych na cele mieszkaniowe w prawo własności tych gruntów (druk nr 14). 

 
Projekt uchwały zreferował zastępca burmistrza Andrzej Kraweczyński na podstawie 

uzasadnienia do niniejszego projektu uchwały. 

 

Następnie przewodniczący Rady poprosił o przedstawienie stanowiska komisji 

merytorycznej, tj. Komisji Budżetu Finansów i Rozwoju Gminy. 

 

Stanowisko Komisji BFR przedstawił jej przewodniczący Aleksander Pradella. 

Poinformował, że Komisja projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. 

Głosowanie:  

(5-za, p-0, w-0). 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

Wobec powyższego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie ogólne. 

 

W wyniku głosowania: (20-za, p-0, w-1) Rada Miejska uchwałę Nr III/13/2018 Rady 

Miejskiej  

w Bytowie z dnia 19.12.2018 r. przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 5 do 

protokołu. 

 
b) w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu Bytowskiego (druk nr 15). 



6 

 

 

Projekt uchwały wraz z autopoprawką omówił burmistrz Bytowa Ryszard Sylka. 

Poinformował, że dyrektor Zarządu Dróg Powiatowych w Bytowie, w imieniu Starosty 

Powiatu Bytowskiego planuje w 2019 roku zrealizować wspólnie z gminą Bytów następujące 

zadania: 

 

1. wykonanie projektu technicznego przebudowy drogi powiatowej nr 1759G  

w miejscowości Pomysk Wielki (od starej poczty do ubojni) przy drodze wojewódzkiej 

nr 228 wraz z budową chodnika oraz odwodnieniem drogi. Łączny koszt całego zadania 

wynosi 60 000 zł, w tym udział finansowy gminy Bytów wynosi do 50%, czyli nie 

więcej niż 30 000 zł. 

2. odbudowa drogi powiatowej nr 1772G z Mądrzechowa do Ząbinowic. Na przedmiotowe 

wykonanie zadania inwestycyjnego przewidziana jest dotacja z budżetu państwa na 

likwidację skutków klęsk żywiołowych w wysokości 80% wartości inwestycji tj. 

136 000 zł, pozostałą kwotę 34 000 zł stanowić będzie wkład własny Powiatu i Gminy w 

rozbiciu po 50% wartości, tj. 17 000 zł. 

 

Stanowiska komisji stałych Rady Miejskiej w Bytowie. 

 
Komisja Budżetu Finansów i Rozwoju Gminy projekt uchwały bez autopoprawki 

zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie: (5-za, p-0, w-0). 

 

Komisja Oświaty i Polityki Społecznej projekt uchwały bez autopoprawki zaopiniowała 

jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie: (7-za, p-0, w-0). 

 

Komisja Rolnictwa, Leśnictwa i Ochrony Środowiska projekt uchwały wraz z autopoprawką 
zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie: (7-za, p-0, w-0). 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

Wobec powyższego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie ogólne. 

 

W głosowaniu jawnym Rada Miejska uchwałę Nr III/14/2018 Rady Miejskiej w Bytowie  

z dnia 19.12.2018 r. – jednogłośnie przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 6 do 

protokołu. 
 

c) w sprawie zmiany uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej dla Powiatu 

Bytowskiego (druk nr 16). 

 

Projekt uchwały omówił burmistrz Bytowa Ryszard Sylka. Poinformował, że w dniu 

28.03.2018 r. Gmina Bytów zawarła umowę z Powiatem Bytowskim w sprawie udzielenia 

pomocy finansowej w formie dotacji celowej przez Gminę Bytów dla Powiatu Bytowskiego  

z przeznaczeniem na sporządzenie dokumentacji projektowo kosztorysowej przebudowy 

drogi powiatowej nr 1770G Płotowo-Rekowo na długości ok. 1,366 km. Zarząd Dróg 

Powiatowych w Bytowie, który w imieniu Powiatu Bytowskiego realizuje ww. umowę, 
poinformował  

o zmianie terminu realizacji zadania na 2019 rok oraz, że po przetargu koszt zadania wzrósł 

do kwoty 42.000,00 zł.  
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Stanowiska komisji stałych Rady Miejskiej w Bytowie. 

 
Komisja BFR jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Głosowanie:  

(6-za, p-0, w-0). 

Komisja OPS projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie:  

(7-za, p-0, w-0). 

Komisja RWiOŚ projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie:  

(7-za, p-0, w-0). 

 

Następnie przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad ww. projektem uchwały. 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

W głosowaniu jawnym Rada Miejska uchwałę Nr III/15/2018 Rady Miejskiej w Bytowie 

z dnia 19.12.2018 r. – jednogłośnie przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 7 do 

protokołu. 

 

d) w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie wygasają z końcem roku budżetowego 

2018 (druk nr 19). 

 
Projekt uchwały omówiła skarbnik Bytowa Barbara Góra, zgodnie z załącznikiem nr 1 i 2 do 

niniejszego projektu uchwały. 

Stanowiska komisji stałych Rady Miejskiej w Bytowie. 

 
Komisja BFR projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie:  

(6-za, p-0, w-0). 

Komisja OPS projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie:  

(7-za, p-0, w-0). 

Komisja RWiOŚ projekt uchwały zaopinioała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie:  

(7-za, p-0, w-0). 

 

Po przedstawieniu pozytywnych stanowisk komisji stałych Rady Miejskiej w Bytowie oraz 

braku dyskusji przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie ogólne. 

 

W głosowaniu jawnym Rada Miejska uchwałę Nr III/16/2018 Rady Miejskiej w Bytowie  

z dnia 19.12.2018 r. – jednogłośnie przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 8 do 

protokołu. 

 

e) w sprawuie zmiany uchwały w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego przez 

gminę Bytów (druk nr 23). 
 

Projekt uchwały omówiła skarbnik Bytowa Barbara Góra. Poinformowała, że w dniu  

5 marca 2018 r. Rada Miejska w Bytowie przyjęła uchwałę Nr XLI/430/2018 w sprawie 

zaciągnięcia kredytu długoterminowego przez gminę Bytów w wysokości 14.000.000,00 zł.  
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W związku ze zmniejszeniem planowanego deficytu budżetu gminy na 2018 r. projekt 

uchwały dostosowuje wysokość kredytu do faktycznych potrzeb budżetowych na 2018 r.  Po 

zmianach kredyt ulega obniżeniu o kwotę 5.205.000,00 zł i wynosić będzie 8.795.000,00 zł. 

Przewidywany stan zadłużenia gminy na 31.12.2018 r. po obniżeniu kredytu będzie wynosił 

21.327.036,00 zł, co stanowi 17,50% do planowanych dochodów na 2018 r. 

Stanowiska komisji. 

 
Komisja BFR projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie: 

(7-za, p-0, w-0). 

Komisja OPS projekt uchwały zaopiniowała pozytywnie. Głosowanie: (6-za, p-0, 1-w).  

Komisja RWiOŚ projekt uchwały zaopiniowała jednogłośnie pozytywnie. Głosowanie:  

(7-za, p-0, w-0). 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

W wyniku głosowania: (15-za, p-1, w-5) Rada Miejska uchwałę Nr III/17/2018 Rady 

Miejskiej  

w Bytowie z dnia 19.12.2018 r. – przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 9 do 

protokołu. 

 

f) w sprawie wprowadzenia zmian w budżecie gminy Bytów na 2018 r. (druk nr 17). 

 

Zmiany w budżecie gminy Bytów po stronie dochodów jak i wydatków budżetowych wraz  

z autopoprawką szczegółowo omówiła skarbnik Bytowa Barbara Góra. Autopoprawka 

dotyczy zakupu ciągnika na kwotę 101 000 zł, niezbędnego do utrzymania obiektów dawnego 

MOSiR (pielęgnacja murawy).     

Następnie przewodniczący poprosił o przedstawienie stanowisk komisji. 

Stanowisko Komisji Budżetu Finansów i Rozwoju Gminy przedstawił jej przewodniczący  

Aleksander Pradella. Poinformował, iż Komisja w głosowaniu: (7-za, p-0, w-0) jednogłośnie 

pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 

Stanowisko Komisji Oświaty i Polityki Społecznej przedstawił jej przewodniczący   

Adam Leik. Stwierdził, iż Komisja w głosowaniu: (5-za, p-0, w-2) pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały. 

 

Stanowisko Komisji Rolnictwa Leśnictwa i Ochrony Środowiska przedstawił jej 

przewodniczący Jerzy Wyczk. Podkreślił, iż Komisja w głosowaniu: (7-za, p-0, w-0)  

jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

Wobec powyższego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie ogólne. 

 

W wyniku głosowania jawnego Rada Miejska uchwałę Nr III/18/2018 Rady Miejskiej 

w Bytowie z dnia 19.12.2018 r. – jednogłośnie przyjęła. 
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Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 10  

do protokołu. 

 

g) w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Bytów na lata 2018-2024  

(druk nr 18). 

 
Projekt uchwały wraz z autopoprwką omówiła skarbnik Bytowa Barbara Góra, zgodnie  

z załącznikiem nr 1, 2 i 3. Ponadto projekt uchwały był szczegółowo omawiany na każdej 

komisji stałych Rady Miejskiej w Bytowie. 

 

Stanowiska Komisji. 

 

Komisja BFR w głosowaniu: (7-za, p-0, w-0) jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały. 

Komisja OPS w głosowaniu: (5-za, p-0, w-2) pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Komisja RWiOŚ w głosowaniu: (7-za, p-0, w-0) jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały.  

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

W wyniku głosowania: (16-za, p-0, w-5) Rada Miejska uchwałę Nr III/19/2018 Rady 

Miejskiej w Bytowie z dnia 19.12.2018 r. – przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 11 do 

protokołu. 

 
h) w sprawie uchwalenia gminnego programu profilaktyki i rozwiązywania problemów 

alkoholowych i przeciwdziałania narkomanii na 2019 r. (druk nr 13). 

 

Projekt uchwały zreferował zastępca burmistrza Jacek Czapiewski, zgodnie  

z uzasadnieniem do niniejszego projektu uchwały. 

 

Stanowiska Komisji. 

 
Komisja BFR w głosowaniu: (7-za, p-0, w-0) jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały. 

Komisja OPS w głosowaniu: (7-za, p-0, w-0) jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała projekt 

uchwały. 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

W wyniku głosowania Rada Miejska uchwałę Nr III/20/2018 Rady Miejskiej w Bytowie z 

dnia 19.12.2018 r. – jednogłośnie przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 12 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady ogłosił 10 minutową przerwę w obradach. 
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Po przerwie przystąpiono do omawiania kolejnych projektów uchwał, zgodnie z porządkiem 

obrad: 

 

i) w sprawie przyjęcia wieloletniej prognozy finansowej gminy Bytów na lata 2019-2027  

(druk nr 21). 

 
Jako pierwszy głos w tej sprawie zabrał burmistrz Bytowa Ryszard Sylka. Podkreślił,  
że wieloletnia prognoza finasnsowa związana jest z uchwałą budżetową, dlatego oba te 

projekty uchwał będą omawiane jednocześnie. Jeśli chodzi o szczegóły to wyjaśnień w tej 

kwestii będzie udzielała na bieżąco skarbnik Bytowa Barbara Góra. Projekty tych uchwał 

były omawiane na każdej komisji stałej Rady Miejskiej. Budżet na rok 2019 w wersji 

przedstawionej z dnia 13.11.2019 r. został złozony do biura Rady Miejskiej, zgodnie z ustawą 
o finansach publicznych do dnia 15 listopada br. W przedłożonym Radzie Miejskiej projekcie 

zaproponowano dochody na poziomie 114 026 tys. zł. Natomiast wydatki na poziomie  

25 201 tys. zł, w tym wydatki majątkowe na kwotę 26 955 tys. zł, co stanowi 21,5% 

wydatków ogółem. Planowany deficyt wynosi 11 175 tys. zł. Planowane zadłużenie na koniec 

2019 roku stanowi 30%. Do projektu uchwały radni wnieśli następujące wnioski: 

 120 tys. zł na PT ulic w miejscowości Rzepnica, 

 10,5 tys. zł na remont pomieszczeń po bibliotece pedagogicznej, 

 20 tys. zł na zmianę sposobu ogrzewania w budynku na terenie Parku 

Jordanowskiego. 

Jako źródło pokrycia wnioskowanych kwot wskazano zmniejszenie środków o 150,5 tys. zł  

z realizacji pierwszego etapu budowy parkingu przy Urzędzie Miejskim w Bytowie. Ponadto 

na wniosek burmistrza do obecnego projektu wpisano zadanie polegające na realizacji figury 

św. Jerzego za kwotę 50 tys. zł. Ze względu na brak wcześniej planowanego dofinansowania 

ul. Domańskiego zadanie to zostaje rozłożone na 2 lata i zaplanowane jest do realizacji 

wyłącznie za środki własne gminy. Zwiększeniu uległa również kwota przewidziana na 

dokończenie stadionu lekkoatletycznego ze względu na nie wykonanie planowanego zakresu 

w roku 2018. Do projektu budżetu wpisano również zadanie, które wczesniej było planowane 

do realizacji w roku 2018 polegajace na budowie monitoringu na stadionie za kwote 323 tys. 

zł. Zadanie nie zrealizowano w roku bieżącym ze względu na brak oferenta w postępowaniu 

przetargowym. Ponadto wprowadzono do budżetu na rok przyszły środki otrzymane z PROW 

na budowę wieży na Górze Siemierzyckiej. Projekt budżetu po dokonanych zmianach 

przedstawia się następująco:  

Dochody  - 112 270 tys. zł 

Wydatki  - 125 268 tys. zł 

 w tym wydatki majątkowe na kwotę 27 021 tys. zł, co stanowi 21,6% wydatków 

ogółem.  

Planowany deficyt stanowi 12 998 tys. zł. Planowane zadłużenie na koniec 2019 roku wynosi 

33 670 tys. zł, co stanowi 30%. W projekcie budżetu ujęto zarówno zadania kontynuowane 

jak i te wpisane wcześniej do wieloletniej prognozy finansowej. Za najważniejsze uznano: 

1. Realizacja I etapu rewitalizacji obszaru Miła wraz z ul. Pochyłą  
         - kwota 2 119 tys. zł, 

2. Rozpoczęcie budowy węzła transportu pasażerskiego wraz z wprowadzeniem 

komunikacji miejskiej       - kwota 1 436 tys. zł, 

3. Budowa ul. Domańskiego do Ronda Unii Europejskiej - kwota 3 254 tys. zł, 

4. Budowa ul. Akacjowej i Lipowej na osiedlu Leśna  - kwota 1 750 tys. zł, 

5. Budowa ścieżki rowerowej po nasypie kolejowym do Pomyska  

- kwota 4 541 tys. zł, 
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     6.   Dokończenie budowy stadionu lekkoatletycznego, monitoring 

         - kwota 3 665 tys. zł,  
7. Budowa wieży widokowej na Górze Siemierzyckiej  - kwota    522 tys. zł, 

8. Zagospodarowanie terenu wokół jeziora Jeleń  - kwota    350 tys. zł, 

9. Dokończenie renowacji mostu na rzece Boruji oraz iluminacja zamku 

- kwota 1 476 tys. zł, 
10. Budowa budynku administracyjno-dydaktycznego BCK - kwota 1 030 tys. zł, 

11. Budowa świetlicy wiejskiej w Grzmiącej, wodociąg w Mądrzechowie, zmiana dachu 

na SP nr 2 (ostatni etap), dalszy ciąg niwelacji dróg na os. Przy Lesie oraz szereg 

drobniejszych inwestycji. 

Istotnym elementem budżetu na rok 2019 jest zabezpieczenie środków na projekty 

techniczne, zwłaszcza nowych ulic w Bytowie, Rzepnicy i w Pomysku Wielkim, których 

przygotowanie jest konieczne i niezbędne oraz zabezpieczenie środków finansowych na 

przygotowanie projektów technicznych dotyczących rozbudowy szkół podstawowych  

w Bytowie nr 5 i w Pomysku Wielkim. Również zostały zabezpieczone w projekcie budżetu 

środki finansowe na współpracę z ZDP oraz ZDW miedzy innymi na zadania w zakresie 

Bezpieczeństwa Ruchu Drogowego w Rekowie i Dąbiu (dotyczy przejścia dla pieszych wraz  

z sygnalizacją świetlną, zatoką i chodnikiem). Środki inwestycyjne  zostały podzielone  

w sposób zrównoważony: 

- 10 398 tys. zł na realizację zadań na terenach wiejskich, 

- 16 623 tys. zł na zadania w Bytowie. 

Budżet w pełni zabezpiecza potrzeby oświatowe 37 121 tys. zł oraz pomoc społeczną  
34 195 tys. zł. Łącznie na oba te działy przenaczono 57% ogółem wydatków. Projekt budżetu 

nie obejmuje wszystkich zadań zgłoszonych w trakcie prac nad budżetem. Wybrano do 

realizacji przede wszystkim zadania, na które gmina otrzymała dofinansowanie zewnętrzne 

(UE).  W dalszej częsci burmistrz omówił zagrożenia jakie mogą się pojawić w ciągu roku 

budżetowego. Reasumując powiedział, że projekt budżetu po stronie dochodów zaplanowany 

jest bezpiecznie co znaczy, że dochody nie są przeszacowane. Po stronie wydatków jest to 

budżet proinwestycyjny a zarazem bezpieczny, gwarantujący realizację wszystkch zadań 

bieżących gminy. 

 

Następnie skarbnik Bytowa Barbara Góra poinformowała, że dochody pomiędzy pierwszym 

projektem budżetu złożonym do 15 listopada br. a obecnym są o 1 756 340 zł mniejsze, 

ponieważ gmina nie otrzyma dotacji od Wojewody w kwocie 2 089 000 zł. na tzw. drogi 

lokalne. Ponadto wprowadzono 332 660 zł dotacji na budowę wieży widokowej na Górze 

Siemierzyckiej. Wydatki bieżace pozostają na tym samym poziomie. Natomiast ostatecznie 

wydatki majątkowe są wyższe o 66 660 zł. Budżet zamyka się deficytem w wysokości 

12 998 212 zł, którego źródłem pokrycia będą przychody z wolnych środków w kwocie  

441 777 zł oraz kredytu w wysokości 12 556 435 zł. Jednoczęśne udzieliła odpowiedzi na 

zapytanie, które padło na ostatniej Komisji RWiOŚ odnośnie kosztów budowy parkingu przy 

Urzędzie Miejskim w Bytowie, który wynosi ok. 1 300 000 zł. Natomiast w budżecie na rok 

2019 zaplanowano środki na I etap w wysokości 299 500 zł, zgodnie z wprowadzoną 
autopoprawką do załącznika nr 3a. 

 

Wiceprzewodnicząca Rady Miejskiej Barbara Kosmowska odczytała uchwałę Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Gdańsku w sprawie pozytywnej opinii  

o projekcie uchwały w sprawie wieloletniej prognozy fiansowej na lata 2019-2027. 

 

Uchwała Nr 255/g312/F/II/18 SO RIO w Gdańsku z dnia 27.11.2018 r. stanowi załącznik  

nr 13 do protokołu. 
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Stanowiska komisji stałych odnośnie projektu wieloletniej prognozy finansowej na lata  

2019-2027. 

 

Komisja BFR projekt uchwały zaopiniowała jednogłosnie pozytywnie. Głosowanie: 

(7-za, p-0, w-0). 

Komisja OPS projekt uchwały zaopiniowała pozytywnie. Głosowanie: (4-za, p-1, w-2). 

Komisja RWiOŚ jednogłosnie pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Głosownaie: 

(7-za, p-0, w-0). 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

Wobec powyższego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie ogólne. 

 

W wyniku głosowania: (12-za, p-2, w-7) Rada Miejska uchwałę Nr III/21/2018 Rady 

Miejskiej  

w Bytowie z dnia 19.12.2018 r. – przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 14 

do protokołu. 

 

j) w sprawie uchwalenia budżetu gminy Bytów na 2019 rok (druk nr 22). 

 

Przewodniczący Rady poinformował, że projekt budżetu został już wcześniej omówiony 

przez burmistrza Bytowa, w związku z powyższym nie ma konieczności jego ponownego 

omawiania, a jedynie przystąpienie do dalszej części jego procedowania. 

 

Następnie przewodniczący Rady odczytał pozytywną uchwałę Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej o projekcie uchwały budżetowej gminy Bytów na rok 2019 

oraz możliwości sfinansowania deficytu budżetowego. 

 

Uchwała Nr 256/g312/P/II/18 SO RIO w Gdańsku z dnia 27.11.2018 r. stanowi załącznik  

nr 15 do protokołu. 

 

Stanowiska komisji stałych Rady Miejskiej odnośnie projektu uchwały w sprawie uchwalenia 

budżetu gminy Bytów na 2019 rok. 

 

Komisja BFR pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Głosowanie: (4-za, p-0, w-3). 

Komisja OPS pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Głosowanie: (5-za, p-1, w-1). 

Komisja RWiOŚ pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. Głosowane: (5-za, p-0, w-2).  

 

W dalszej części przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad ww. projektem uchwały,  

w której głos zabrali następujący radni: 

 

Radna Katarzyna Januszewska-Lisińska opowiedziała się przeciwko projetowi budżetu na rok 

2019. Zwróciła uwagę, że w gminie jest znacznie więcej pilniejszych potrzeb niż budowa 

parkingu za pond 1 mln zł przy Urzędzie Miejskim, postawienie figurki św. Jerzego za 50 000 

zł, czy budowę kolejnej świetlicy a na wykonanie chodnika przy ul. Ceynowy  

w Bytowie zabrakło pieniędzy. Wydawanie 8 mln. zł na budowę stadionu lekkoatletycznego  

też budzi zastrzeżenia radnej przy zapominaniu o smogu, który rocznie zabija prawie 50 
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tysięcy mieszkańców naszego kraju. Zwróciła uwagę na pilne podjęcie działań w tym temacie 

przez samorząd gminy, w celu podłączenia mieszkańców do ciepłowni, co poprawiłoby 

jakość powietrza oraz wsparcia mieszkańców przy wymianie źródeł ciepła. 

 

Do ww. wypowiedzi ustosunkował się burmistrz Bytowa Ryszard Sylka, który powiedział, że 

bezpieczeństwo w każdym miejscu zarówno przy ul. Ceynowy, czy chodniki przy drogach 

wojewódzkich, gminnych czy krajowych są bardzo ważne. W miarę możliwości powinniśmy 

wszystkie te zadania realizować. Jeżeli chodzi o budowę stadionu lekkoatletycznego, dla 

podniesienia atrakcyjności Bytów powinien mieć taki obiekt. Jeżeli chodzi o temt walki ze 

smogiem, to był on podnoszony wielokrotnie. Sytuacja ta nie jest prosta do rozstrzygnięcia 

przez gminę. Po pierwsze budżet gminy jest za mały, żeby w to zadanie, w 100%  się 
zaangażować. Dopóki będziemy opalali węglem złej jakości, to taka  sytuacja będzie miała 

miejsce. Jeżeli chodzi o realizację sieci ciepłowniczej, to jest to zadanie Spółki ciepłowniczej, 

przy ewentualnym wparciu gminy, jeżeli chodzi o przyłącza. Z tego co wie, to 

zainteresowanie mieszkańców jest niewielkie, w tym zakresie. Ponieważ temat rozpoznawano 

przy tworzeniu budżetu. Jeżeli chodzi o osiedle Jeziorki, to na 240 budynków, z tego 144 jest 

ogrzewane gazem, które jest tańsze od ogrzewania z ciepłowni. Ważna jest ekologia, ale 

ważne jest również to, czy stać mieszkańców na korzystanie z tych bardziej ekologicznych 

form ogrzewania. 

 

Radny Stanisław Borzyszkowski podniósł temat budowy wieży widokowej na Górze 

Siemierzyckiej. Podkreślił, iż jako opozycja jesteśmy za jej budową, tylko z innych 

materiałów, bardziej trwalszych. Temat należałoby przedyskutować z przedstawicielami 

Lasów Państwowych.  

 

Odpowiedzi udzielił burmistrz Bytowa Ryszard Sylka, który powiedział, że rozmowy w tym 

temacie z Nadleśnictwem Osusznica były prowadzone. Były również skierowane dwa pisma  

z gminy Bytów o wsparcie finansowe z nadleśnictwa. Wszystkie uwagi i sugestie zostaną 
wzięte pod uwagę 
 

Radny Leszk Szymczak dodał, że opozycja jest za budową wieży. Tylko proponuje jeszcze 

raz przedyskutować temat, w szerszym gremium, w celu jej przeprojektowania. 

 

Uwagi, które dotyczą spraw technicznych zostaną wzięte pod uwagę, powiedział burmistrz. 

Natomiast co do wysokości, to się nie zgadza, ponieważ  to leśnicy z Nadleśnictwa Osusznica 

określili jej wysokość.  
 

Radny Tomasz Franciszkiewicz zajął głos dotyczący smogu i uważa, że ze strony gminy 

powinien być lepszy nadzór, co do kontroli właściwego spalania oraz edukacji w tym 

zakresie. Jednocześnie nie popiera budowy inwestycji ul. Domańskiego do Ronda Unii 

Europejskiej bez pozyskania środków zewnętrznych na to zadanie. Zwrócił uwagę na brak 

planu inwestycyjnego na najbliższe 5 lat. Poza tym wniósł uwagi do budowy ul. Pochyłej oraz 

braku środków na budowę ul. Ceynowy oraz Cichej.   

 

Do ww. wypowiedzi odniósł się burmistrz Bytowa. Jeżeli chodzi o budowę ul. Domańskiego, 

to jest  ona zgodna z miejscowym planem zagospodarowania. Takie były wcześniejsze 

założenia. Ulica Domańskiego jest potrzebna nie tylko, aby połączyć część Bytowa z 

Rzepnicą, ale również na wprowadzenie komunikacji miejskiej. Jeżeli chodzi o ul. Pochyłą, to 

jest ona przewidziana do realizacji w roku 2020. Jeżeli chodzi o remont ul. Cichej oraz 

Ceynowy, na pewno byśmy je zrealizowali, gdybyśmy posiadali większy budżet, który jak 
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radny zauważył nie jest z gumy. Jeżeli chodzi o plan inwestycyjny na 5 lat, to opracowanie 

jego jest niemożliwe,  ponieważ dochodzą zadania nieprzewidziane, z uwagi na pozyskanie 

środków zewnętrznych. Dzisiaj trudno powiedzieć jakie będą w przyszłości dofinansowania. 

Założenia do planu są, ale trzymanie się kurczowo planu inwestycyjnego jest niemożliwe.  

 

Radna Irena Grzywnowicz poruszyła temat ekologii oraz smogu w Bytowie. Podkreśliła, że 

jest to problem bardzo złożony. Ze strony gminy nie ma żadnej złej woli, która byłaby 

przeciwko ekologii. Rachunek ekonomiczny taki jest a nie inny. W szkołach temat ekologii 

jest bardzo szeroko prowadzony, począwszy od przedszkola. Rozwiązania w tym temacie 

muszą pójść  
z góry, do których gmina się dostosuje. 

Radny Wiesław Dykier zarzucił brak starań ze strony Urzędu Miejskiego w zakresie 

pozyskania  środków zewnętrznych na termomodernizację obiektów użyteczności publicznej. 

Odpowiedzi na ww. zarzut udzielił burmistrz Bytowa. Stwierdził, że jest on bezpodstawny. 

Tam gdzie było to możliwe pozyskaliśmy środki na ten cel. Dzisiaj nie ma takich środków. 

Na dzień dzisiejszy mamy wszystkie budynki użyteczności publicznej ocieplone, z wyjątkiem 

obiektów przy ul. Miłej 26. Poza tym nie zgadza się z zarzutem, że są zbyt małe starania ze 

strony gminy w tym zakresie. 

Dla przypomnienia przewodniczący Rady Jan Treder stwierdził, że w ubiegłym roku 

dokonano termomodernizacji oraz wymiany źródła opalania w trzech budynkach użyteczności 

publicznych tj. w dwóch szkołach podstawowych oraz w przedszkolu przy ul. 1-go Maja. 

Radny Adam Leik podkreślił, że bardzo dużo mówimy na temat smogu, ekologii, w związku  

z tym zaproponował, aby tym tematem zająć się wspólnie, z udziałem wszystkich stron 

zainteresowanych. Praca nad likwidacją tego problemu musi być pracą zespołową, złożoną, 
pod kątem sprawdzenia możliwości gminy oraz potrzeb w tym zakresie oraz rozpatrzenia  

możliwość pozyskania środków z Gminnego Funduszu Ochrony Środowiska na uruchomienie  

linii dotacyjnej dla mieszkańców. 

Radna Barbara Kosmowska również uważa, że jest to problem złożony, którym powinniśmy 

się zająć w najbliższym czasie. 

Radny Leszek Szymczak zapytał, czy w Urzędzie Miejskim działa punktu informacyjno-

konsultacyjny dla mieszkańców w sprawie programu czyste powietrze i gminnego funduszu 

ochrony środowiska.  

Odpowiedzi udzielił burmistrz Bytowa. Stwierdził, że nie ma gminnego programu czyste 

powietrze. Jest program rządowy „Czyste powietrze” realizowany przez Wojewódzki 

Fundusz Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej w Gdańsku. Jest to program realizowany 

wyłącznie przez Fundusz poprzez aplikację internetową. Są wyznaczeni konsultanci, z 

którymi można prowadzić rozmowy telefonicznie oraz organizować spotkania, w zakresie 

składania wniosków oraz pozyskania środków. Takie spotkanie w ostatnim czasie odbyło się 
w Kaszubskim Inkubatorze Przedsiębiorczości w Bytowie, gdzie można było uzyskać 
wszelkie informacje na temat składania i wypełniania wniosków. Na temat programu 

rządowego „Czyste powietrze”  można również uzyskać informacje w Wydziale Rozwoju 

Lokalnego i Promocji Urzędu Miejskiego w Bytowie. Sprawami tymi zajmuje się p. Piotr 

Gliszczyński.  
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Radny Aleksander Pradella odniósł się do zasadności budowy ulic w mieście, w tym ul. 

Domańskiego i ul. Pochyłej.  

Radny Leszek Szymczak odniósł się do wydatków budżetowych jakie były przeznaczane  

w latach ubiegłych na instytucje kultury (Dom Kultury, Bibliotekę oraz na zadania w zakresie 

kultury fizycznej) przedstawiając radnym szczegółową analizę. Stwierdził, że kwota na sport 

jest zdecydowanie za niska, która od lat jest na takim samym poziomie, w stosunku do innych 

instytucji kultury, gdzie przeznaczano znacznie więcej środków corocznie. Jednocześnie 

zgłosił wniosek formalny, aby podnieść wydatki na sport o kwotę 50 tys. zł, z przeznaczeniem 

na kluby sportowe. Środki na ten cel proponuje zdjąć z budowy parkingu przy Urzędzie. 

Do ww. wniosku odniósł się burmistrz Bytowa, który stwierdził, iż nie jest to wniosek 

formalny, lecz merytoryczny. Poza tym zgodnie z uchwałą Rady Miejskiej obowiązują  
pewne procedury uchwalania budżetu. Taki wniosek nie padł na żadnej z komisji. Jest to 

wniosek poza  procedurą i w związku z tym wnioskuje, aby na tym etapie nie dokonywać 
żadnych zmian  

w projekcie budżetu. 

Radna Barbara Kosmowska wyraziła oburzenie do wypowiedzi radnego Leszka Szymczaka  

w kwestii przeznaczania środków na kulturę.  

Radny Adam Leik odniósł się do wniosku radnego Leszka Szymczaka w sprawie zwiększenia 

środków na sport złożonego poza procedurą uchwalania budżetu. Dla przypomnienia podał 

jakie inwestycje powstały w mieście oraz w gminie w zakresie sportu. Należy również zadbać 
o to, aby w końcu zająć się kulturą o czym mówiła radna Barbara Kosmowska.   

Radna Alicja Kiedrowska również nie podziela zdania radnego Leszka Szymczaka na temat 

dużego zwiększenia środków na Dom Kultury oraz Bibliotekę Miejską. Obie te instytucje są 
bardzo ważne, które wymagają poprawy. Nie ma nic przeciwko przeznaczaniu dotacji na 

sport, ale do tej pory większe środki były kierowane na inwestycje sportowe, które wymienił 

radny Adam Leik.  

Radny Mateusz Oszmaniec podkreślił, iż radny Leszek Szymczak nie powiedział, że na sport 

mają być przekazane większe środki. Powiedział, że istotną sprawą jest wzrost wydatków na 

kulturę i z tego się cieszy. Zauważył też, że stowarzyszenia i kluby miejskie są dotowane 

corocznie o stopień inflacji ok. 4%. W dalszej części swojej wypowiedzi również jest za tym, 

aby zwiększyć środki finansowe na kluby sportowe, jeżeli nie w tym to w przyszłym roku.  

Burmistrz Bytowa stwierdził, że na sport gmina Bytów przeznacza bardzo dużo pieniędzy. 

Wymieniając po kolei poszczególne zadania oraz ich kwoty.  

Radny Leszek Szymczak po raz kolejny podkreślił, iż nie neguje tego, że są przeznaczane 

pieniądze na kulturę, tylko chodzi mu o skalę ich przeznaczenia, podając dokładne 

wyliczenia. Uważa, że stowarzyszenia i kluby sportowe powinny mieć więcej pieniędzy na 

swoją działalność, dlatego proponuje poddać wniosek pod głosowanie o zwiększenie środków 

o 50 tys. zł na zadanie - krzewienie kultury fizycznej. 

Z ww. wnioskiem nie zgodził się burmistrz Bytowa i proponuje nie dokonywać żadnych 

zmian w projekcie budżetu. 
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Przewodniczący Rady podkreślił, iż wniosek radnego Szymczaka nie można poddać pod 

głosowanie, ponieważ nie jest on dokładnie sprecyzowany. 

Radny Aleksander Pradella złożył wniosek formalny o zakończenie dyskusji. 

Radny Leszek Szymczak zaproponował ogłoszenie przerwy, w celu doprecyzowania 

dokładnego zapisu autopoprawki z udziałem skarbnik. 

Radny Adam Leik stwierdził, że po raz ostatni w tym temacie zabiera głos przychylając się do 

wniosku Aleksandra Pradelli o zamknięcie dyskusji, ponieważ radny Leszek Szymczak 

zgłosił wniosek po terminie, nad którym moglibyśmy dyskutować w nieskończoność, 
zgłaszając różne propozycje. Procedurę nad uchwaleniem budżetu radny na pewno zna. 

Bardziej chodzi  

o sprawę medialną, niż merytoryczną, z uwagi na nagrywanie sesji. 

Radny Leszek Szymczak zwrócił się do przewodniczącego Rady, aby nie zamykał dyskusji, 

ponieważ ma jeszcze inne uwagi do projektu uchwały budżetowej. Między innymi do  

zadłużenia gminy Bytów oraz do paru innych inwestycji. Zastrzeżenia budzi również zapis  

w § 5 uchwały budżetowej w sprawie ustalenia rezerwy ogólnej na nieprzewidziane wydatki 

majątkowe w kwocie prawie jednego miliona złotych.  

Wyjaśnień w tej kwestii udzieliła skarbnik Bytowa Barbara Góra. Stwierdziła, że zawsze była 

ustalona rezerwa ogólna na nieprzewidziane wydatki majątkowe, których dzisiaj nie jesteśmy 

w stanie przewidzieć. 

W dalszej części radny Leszek Szymczak zapytał, jakie drogi będą remontowane na osiedlu 

Leśna w Udorpiu. 

Akacjowa i Lipowa, odpowiedział burmistrz Bytowa.  

 

Jednocześnie zapytał, czy gmina starała się o dofinansowanie dróg osiedlowych w Udorpiu ze 

środków zewnętrznych (unijnych). 

 

Nie było takich możliwości, jeżeli chodzi o wsparcie zewnętrzne, powiedział burmistrz. 

 

Radny Ireneusz Gospodarek zwrócił uwagę, że taka dyskusja w sprawie budżetu powinna być 
prowadzona na komisjach i złożył wniosek o zamknięcie dyskusji w tym temacie. 

 

Szczegółowa wypowiedź radnych oraz odpowiedzi burmistrza zawarte są w nagraniu sesji 

udostępnionym w BIP i na stronie internetowej Urzędu Miejskiego w Bytowie oraz  

stanowiącym załącznik do protokołu. 

Następnie przewodniczący Rady poddał wniosek o zamknięcie dyskusji pod głosownie 

ogólne. 

 

W wyniku głosowania: (12-za, p-7, w-2) Rada Miejska wniosek przyjęła. 

 

Wobec powyższego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie ogólne. 

 

W wyniku głosowania: (12-za, p-2, w-7) Rada Miejska uchwałę Nr III/22/2018 Rady 

Miejskiej  

w Bytowie z dnia 19.12.2018 r. – przyjęła. 



17 

 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 16 

do protokołu. 

 

Przewodniczący Rady w imieniu swoim oraz radnych złożył gratulacje burmistrzowi  

w związku z uchwaleniem budżetu na rok 2019, życząc jego pełnej realizacji. 

k) w sprawie zaciągnięcia kredytu długoterminowego przez gminę Bytów (druk nr 20). 

 
Projekt uchwały zreferowała skarbnik Bytowa Barbara Góra. Poinformowała, że planuje się 
zaciągnięcie przez gminę Bytów w roku 2019 kredytu długoterminowego w wysokości do 

15.000.000,00 zł na sfinansowanie planowanego deficytu budżetu gminy na 2019 rok oraz na 

spłatę wcześniej zaciągniętych zobowiązań. Źródłem spłaty rat kredytu oraz spłaty odsetek 

bankowych (w latach 2020-2027) będą dochody własne gminy Bytów, na warunkach 

określonych odrębną umową. Przewidywany stan zadłużenia gminy na dzień 31.12.2019 r. 

będzie wynosił 33.670.678,00 zł, co stanowi 30% do planowanych dochodów na 2019 r. 

Stanowiska komisji stałych Rady Miejskiej w Bytowie. 

Komisja BFR w głosowaniu: (5-za, p-0, w-2) pozytywnie zaopiniowałła projekt uchwały. 

Komisja OPS w głosowaniu: (4-za, p-2, w-1) pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

Komisja RWiOŚ w głosowaniu (3-za, p-0, w-3) pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały. 

 

Następnie przewodniczący Rady otworzył dyskusję nad ww. projektem uchwały. 

 

Radny Leszek Szymczak podkreślił, iż dobrze się stało że sesja jest transmitowana, ponieważ 
mieszkańcy mogą zobaczyć w jaki sposób traktuje się opozycję. Jeżeli chodzi o projekt 

uchwały, to zadłużenie gminy ciągle rośnie. Stan zadłużenia na koniec roku wynosi 21 mln. 

zł. Za rok będzie on wynoosił 33,6 mln. zł. Ponadto znacznie wzrósł deficyt budżetowy w 

stosunku do lat ubiegłych, który obecnie wynosi 13 mln zł. Zadłuża się gminę i nie 

pozyskusje środków zewnętrznch. 

 

Szczegółowa wypowiedź radnego zawarta jest w nagraniu sesji udostępnionym w BIP i na 

stronie internetowej Urzędu Miejskiego w Bytowie oraz stanowiącym załącznik do protokołu. 

W kwestii zamykania dyskusji przez koalicję odniósł się radny Adam Leik. Powiedział, że 

wszystkie zastrzeżenia i uwagi powinny być omawiane na komisjach, a nie analizowanie  

budżetu dopiero na sesji.  

Co do zarzutu braku pozyskiwania środków zewnętrznych przez gminę nie zgodził się radny 

Aleksander Pradella. Uważa, że gmina bardzo dużo pozyskała środków zewnętrznych. Jednak 

decydujący wpływ na ich przyznanie mają osoby, które tym się zajmują oraz Wojewoda. 

Burmistrz Bytowa omówił zadłużenie gminy Bytów oraz jej spłatę w poszczególnych latach. 

Stwierdził, że od wielu lat realizowany jest budżet w taki sposób, żeby zadłużenie spadało. 

Jeżeli chodzi o deficyt, to musi być takie zabezpieczenie środków, żeby móc realizować 
wszystkie zadania, które są ujęte w budżecie. Dodatkowych wyjaśnień w tej kwestii udzieliła 

skarbnik Bytowa Barbara Góra, zwracając szczególną uwagę na posługiwanie się 
faktycznymi danymi liczbowymi.  

 



18 

 

W dalszej części dyskusji głos zabrali następujący radni: Barbara Kosmowska, Irena 

Grzywnowicz, Leszek Szymczak, Katarzyna Januszewska-Lisińska. 

 

Szczegółowa wypowiedź ww. radnych zawarta jest w nagraniu sesji udostępnionym w BIP i 

na stronie internetowej Urzędu Miejskiego w Bytowie oraz stanowiącym załącznik do 

protokołu. 

Innych głosów w dyskusji nie było. 

 

Wobec powyższego przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie ogólne. 

 

W wyniku głosowania: (12-za, p-2, w-7) Rada Miejska uchwałę Nr III/23/2018 Rady 

Miejskiej  

w Bytowie z dnia 19.12.2018 r. – przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 17 

do protokołu. 

 

l) w sprawie zmiany uchwały w sprawie przyjęcia programu osłonowego w zakresie 

dożywiania „Pomoc gminy Bytów w zakresie dożywiania” na lata 2019-2023 (druk nr 

24). 
 

Projekt uchwały omówił zastępca burmistrza Jacek Czapiewski. Poinformował, że nadzór 

prawny Wojewody Pomorskiego uznał, że ww. uchwała nie stanowi prawa miejscowego  

i w związku z tym nie podlega ogłoszeniu w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Pomorskiego. 

 

Z uwagi na brak dyskusji, przewodniczący Rady poddał projekt uchwały pod głosowanie 

ogólne stwierdzając jednocześnie, iż Komisja RWiOŚ jednogłośnie pozytywnie zaopiniowała 

projekt uchwały. 

W wyniku głosowania jawnego Rada Miejska uchwałę Nr III/24/2018 Rady Miejskiej  

w Bytowie z dnia 19.12.2018 r. – jednogłośnie przyjęła. 

 

Uchwała wraz z imiennym wykazem głosowania radnych stanowi załącznik nr 18 

do protokołu. 

 

Ad. pkt-u 6. 
W punkcie tym przewodniczący Rady poinformował o: 

 

1) wprowadzeniu z dniem 1.01.2019 roku harmonogramu dyżurów radnych od 15:00  

do 16:00 w każdy poniedziałek, 

2) obowiązku złożenia oswiadczenia majątkowego przez radnych do dnia 19.12.2018 r., 

3) zorganizowaniu na początku stycznia br spotkania z mieszkańcami Udorpia w sprawie 

utworzenia nowgo sołctwa. O szczegółach radni oraz wnioskodawca zostaną 
poinformowani odrębnym pismem, 

4) ilości złożonych pisemnych interpelacji, 

5) terminie spotkania Świąteczno-Noworocznego, które odbędzie się na Zamku  

w Bytowie. 
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Sekretarz Bytowa Zenon Smantek poinformował, że treści i odpowiedzi na interpelacje są 
zamieszczone na stronie internetowej BIP Urzędu Miejskiego w Bytowie, gdzie prowadzony 

jest szczegółowy rejestr. 

Radny Stanisław Borzyszkowski z okazji zbliżających się Świąt Bożego Narodzenia życzył 

wszystkim zebranym zdrowych wesołych świąt oraz szczęśliwego Nowego Roku 2019.  

Do życzeń świątecznych dołączył się również przewodniczący Rady Jan Treder oraz radna 

Barbara Kosmowska wnioskując, aby Nowy Rok przywitać bez fajerwerków wzorem innych 

miast.  

Zastępca burmistrza Jacek Czapiewski udzielił odpowiedzi na zapytanie radnej  

Katarzyny Januszewskiej-Lisińskiej w sprawie kontroli w żłobkach, które są w toku. Jeżeli 

chodzi o nieprawidłowości to dotyczyły one między innymi rozliczenia dotacji. 

Radna Katarzyna Januszewska-Lisińska zapytała, czy po zakończeniu kontroli żłobków  

i przedszkoli mogłaby otrzymać kopie protokołów. 

O ile przepisy będą na to pozwalały, to tak, jeżeli nie to tylko do wglądu odpowiedział 

zastępca burmistrza Jacek Czapiewski. 

 

 

Ad. pkt-u 7.  
Jan Treder, przewodniczący Rady Miejskiej w Bytowie, podziękował radnym oraz 

zaproszonym gościom za uczestnictwo w obradach, wyczerpując porządek obrad, zamknął III 

sesję Rady Miejskiej w Bytowie o godz. 12:55. 

 

 

Protokołowała:      Przewodniczący Rady Miejskiej 

Urszula Szyszło      Jan Treder 


